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تکنولوژي ايراني PERED ، در چين به بار نشست؛

راه اندازي نخستين کارخانه 
توليد آهن اسفنجي چين 

توسط ايراني ها
آهن  توليد  کارخانه  نخستين  ايران 
اسفنجي به روش بومي »پرِِد« را در چين راه 
بهره گيري  با  ايي،  ام  ام  اندازي کرد. شرکت 
نخستين  ايراني«،  مستقيم  »احياي  روش  از 
ترين  بزرگ  در  اسفنجي  آهن  توليد  کارخانه 
توليدکننده فولاد جهان را طراحي، اجرا و راه 
اندازي کرد.به گزارش از روابط عمومي ايميدرو، 
کشور چين که رتبه اول توليد فولاد جهان را 
در اختيار دارد، عمدتا با روش کوره بلند اين 
محصول پرمصرف را توليد مي کند، اما اکنون 
با هدف گذر از چالش هاي زيست محيطي و 
با استفاده از توان فني و مهندسي ايراني، رو به 

توليد فولاد به روش فوق آورده است.
پيش از اين پلنت )کارخانه( احيا مستقيم 
گازي در آن کشور احداث نشده بود اما به سبب 
اژدهاي  گيري  زيستي، جهت  محيط  مسائل 
زرد، به سمت ساخت کارخانه هاي توليد آهن 

اسفنجي به روش گازي است.
احيا  کارخانه  نخستين  احداث  قرارداد 
 CSTM مستقيم به روش گازي بين شرکت
ايران به عنوان  از   MME از چين و شرکت

صاحب تکنولوژي پرد منعقد شده بود.
پروژه احيا مستقيم CSTM با ظرفيت 
سيصدهزار تن در سال و محصول HBI در 
شهر تاي يوآن )Taiyuan( احداث و در 31 

خرداد سال 1400 راه اندازي شد.
ناحيه کوره در اين کارخانه احيا مستقيم 
 ))PERED ”با روش “ايراني احياي مستقيم
توسط شرکت MME طراحي شده است و 
ايران  در  نيز  آن  اصلي  تجهيزات  از  بخشي 
در حال  به کشور چين صادر شد.  و  ساخته 
حاضر به دليل عدم دسترسي به گاز طبيعي، 
اين کارخانه از گاز حاصل از آون کک سازي 

استفاده مي کند.
گرم  بريکت  که  کارخانه  اين  محصول 
به  اندازي  راه  زمان  از  که  است   )HBI(
متاليزاسيون حدود %95 نيز دست يافته است 
که اين ميزان در پلنت هاي HBI يک رکورد 
کارخانه  اين  اندازي  راه  شود.با  مي  محسوب 
به عنوان اولين کارخانه )پلنت( احيا مستقيم 
گازي در چين، اميد آن مي رود که قراردادهاي 
ديگري نيز با ساير کارفرماها در کشور چين 
صاحب  عنوان  به   MME شرکت  توسط 

تکنولوژي پرد منعقد شود.

مشاور مديرعامل شرکت مس خبر داد :

ارائه 5104 مورد خدمات 
درماني رايگان به 2789 

مراجعه کننده
خدمات رساني 40 پزشک اردوي جهادي 

شرکت مس در شهرستان هريس
روابط  گروه  مدير  و  مديرعامل  مشاور 
عمومي شرکت ملي صنايع مس ايران گفت: 
اردوي جهادي-درماني  بيست و دومين دوره 
شرکت ملي صنايع مس ايران از 29 تيرماه تا 
1 مردادماه سال جاري در شهرستان هريس 
آذربايجان شرقي برگزار شد. محمدجواد خليلي 
از  مرحله  دومين  اردو  اين  اينکه  به  اشاره  با 
که  است  ملي مس  اردوهاي جهادي شرکت 
خاطرنشان  شود،  مي  برگزار  سال 1400  در 
حمايت  با  جهادي–درماني  طرح  اين  کرد: 
با همکاري  و  ايران  ملي صنايع مس  شرکت 
گروه جهادي ثارالله بسيج شرکت مس برگزار 
مرحله  اين  در  اينکه  به  اشاره  با  شد.خليلي 
رايگان  خدمات  از  متقاضيان  از  نفر   2789
اين  در  گفت:  شدند،  بهرمند  پزشکي  متنوع 
طرح درماني بيش از 40 پزشک و متخصص 
با تخصص هاي گوناگون از جمله دندانپزشکي، 
چشم  مامايي،  داخلي،  عمومي،  سونوگرافي، 
راديوگرافي  و  تغذيه  و روان،  اعصاب  پزشکي، 
خاطرنشان  پرداختند.خليلي  خدمت  ارائه  به 
 5104 جهادي  اردوي  از  دوره  اين  در  کرد: 
خدمت گوناگون به مددجويان شرکت کننده  
از  شده  تجويز  داروهاي  تمامي  و  شد  ارائه 
جمله 293 عينک طبي به صورت رايگان در 
اختيار متقاضيان قرار گرفت.به گفته وي برخي 
از مراجعه کنندگان براي تکميل درمان هاي 
به  چشم  جراحي  جمله  از  رايگان  تخصصي 
داده  ارجاع  تبريز  شهرستان  هاي  بيمارستان 
شدند.مشاور مديرعامل شرکت مس تاکيد کرد: 
به رغم شرايط کرونايي تلاش شد تا با رعايت 
صد درصدي پروتکل هاي بهداشتي اين اردوي 

جهادي به طور کامل برگزار شود.

 ورود 2 محموله گندم 
به بندر امام

استان  بازرگاني  و خدمات  غله  مديرکل 
حامل  کشتي  فروند  دو  ورود  از  خوزستان 
خبر  خميني  امام  بندر  به  اساسي  کالاهاي 
ايران،  دولتي  بازرگاني  شرکت  گزارش  داد.به 
کشتي  فروند  دو  گفت:  نژاديان  جهان  اميد 
پيما که حامل کالاي اساسي گندم  اقيانوس 
است در بندر امام پهلو مي گيرند.جهان نژاديان 
 136 حامل  مجموع  در  کشتي ها  اين  افزود: 
هزار تن گندم است که يکي از اين کشتي ها 
حال  در  خميني  امام  بندر  غلات  اسکله  در 
تخليه است.وي گفت: همچنين کشتي ديگر 
در  خود  محموله  تخليه  براي  شنبه  سه  روز 
خدمات  و  غله  مي گيرد.مديرکل  پهلو  اسکله 
بازرگاني استان خوزستان ادامه داد: با ورود اين 
کشتي ها از ابتداي امسال تاکنون، 736 هزار 
بندر  وارد  فروند کشتي  تن گندم توسط 11 
امام خميني شده است.بر اين اساس، تدارک و 
تأمين کالاهاي اساسي، راهبردي و مورد نياز 
مردم، ادامه دارد و به لحاظ موجودي کالا در 
انبارها، بيش از ميزانِ مصرف ذخيره سازي شده 
و کالاهايي که بر اساس برنامه خريداري شده 

در حال ورود به کشور است.

منتظر کاهش قيمت سيمان 
باشيد 

معاون امور معادن و صنايع معدني وزارت 
صمت از کاهش قيمت سيمان در هفته هاي 

آينده خبر داد.
به  با اشاره  کشاورز معاون وزارت صمت 
افزايش قيمت سيمان گفت: علت اصلي قيمت 
بالاي سيمان قطعي برق است و چرا که با کم 
تامين  براي  آبي  برق  نيروگاه هاي  آب  شدن 
برق کشور و همچنين قطعي هاي پي در پي 

و حرارت هوا مصرف برق افزايش يافته است.
در  برق  قطعي  متاسفانه  داد:  ادامه  او 
واحدهاي سيمان و فولاد تاثير بسزايي گذاشته، 
به طوري که باعث افزايش قيمت سيمان شده 
است، طي جلساتي که با وزير نيرو برگزار شد، 
قرار شد تا با خنک شدن هوا از فردا، برق قابل 
که  برسد  سيمان  و  فولاد  صنايع  به  توجهي 
اميدواريم اين روند ادامه داشته باشد و ما در 
هفته هاي آينده شاهد کاهش قيمت سيمان 

باشيم.
کرد:  تصريح  صمت  وزارت  معاون 
بسيار  معدن  بخش  براي  ظالمانه  تحريم هاي 
در  شدند.  فعال  ما  معادن  همه  بود؛  ايده آل 
حالي که در ابتداي دهه 90 واردکننده فولاد 
بوديم، در سال 99 صادر کننده فولاد شديم 
که در بخش معدن، ايران جزء 10 کشور برتر 
حاضر  حال  در  کرد:  بيان  است.کشاورز  دنيا 
حال  در  کشور  داخل  خارجي  شرکت هاي 
تحريم  دليل شرايط  به  ولي  فعاليت هستند، 
انتقال پول و نقدينگي با مشکل روبه رو است، 
در ابتدا زماني که برجام به امضا رسيد، براين 
در  مختلف  کشور هاي  گذاري  سرمايه  اساس 

کشورمان افزايش يافت.
به گفته معاون وزير صمت، در حال حاضر 
ما در حال  منطقه در کشور  الي 7 کشور   6

فعاليت هستند.
ما  براي  تحريم ها  اگر  واقع  در  گفت:  او 
سخت بود، ولي براي بخش معادن ايده آل بود 
و تمامي واحد هاي صنعتي ما فعال شدند به 
طوري که ما در سال گذشته حدود 6 ميليون 
مختلف  کشور هاي  به  فولاد  صادرات  تن 
داشته ايم.معاون وزير صمت اضافه کرد: ما جزو 
کشور هاي صادر کننده فولاد در بين کشور ها 
خرداد  پايان  تا  فروردين  ابتداي  از  و  هستيم 
1400 بيش از 8 ميليون و 74 هزار تن شمش 
)بيلت، بلوم و اسلب( در کشور توليد شد. اين 
رقم در مدت مشابه سال گذشته 7 ميليون و 

587 هزار تن بود.

 واردات 130 ميليون دلار 
 کالا با ارز 4200 توماني 

براي کدام »ساير«؟!
که  است  مدعي  مرکزي  بانک  حالي  در 
4.6 ميليارد دلار بابت واردات کالاهاي اساسي 
تامين ارز کرده که در اين بين مشخص نيست 
130 ميليون دلار را که به نام »ساير« ثبت و 
بابت آن ارز 4200 توماني پرداخت کرده کدام 
کالاها را در بر مي گيرد. پيگيري ها براي دريافت 
توضيح از بانک مرکزي هم تاکنون بي نتيجه 

مانده است.
بانک  و  ايران  گمرک  آمار  بين  اختلاف 
واردات  ارز  تامين  با جريان  رابطه  مرکزي در 
است  حالي  در  اين  است.  نشده  شفاف  هنوز 
که بانک مرکزي اعلام کرده از ابتداي امسال 
تا نيمه تير ماه 5.5 ميليارد دلار بابت کالاهاي 
اساسي تامين ارز انجام داده که 4.6 ميليارد 
و  صمت  وزارت  نظر  زير  اقلام  براي  آن  دلار 
براي شش قلم کالاي کشاورزي و  کشاورزي 
دانه  دلار(،  ميليون   580( جو  شامل  اساسي 
 1.2( ميليون دلار(، ذرت  روغني )883  هاي 
ميليارد دلار(، روغن خام )حدود يک ميليارد 
دلار(، کنجاله سويا )483 ميليون دلار( و گندم 

)225 ميليون دلار( بوده است.
بانک مرکزي در کنار اين شش قلم، 130 
ميليون دلار هم به عنوان »ساير« اعلام کرده 
است. اما مساله اينجاست که ارز 4200 توماني 
در حال حاضر فقط محدود به پرداخت شش 
قلم ذرت، جو، دانه هاي روغني، کنجاله سويا، 
گندم و روغن خام است و به همراه آن بخشي 
از بهداشت و درمان را هم در بر مي گيرد. بر اين 
اساس اينکه اين 130 ميليون دلار که به عنوان 
»ساير« اعلام شده براي کدام يک از اقلام است، 

وضعيت مشخصي ندارد.
بابت  مبلغ  اين  آيا  که  سوال  اين  حال 
ارز 4200  اين در ليست  از  اقلامي که پيش 
به  مربوط  يا  شده  پرداخت  اند  بوده  توماني 
بخش هاي ديگري است، بي پاسخ مانده و نمي 
توان احتمال اينکه اين مبلغ براي بخش دارو 
يا واکسن پرداخت شده را مطرح کرد؛ چراکه 
طبق اعلام بانک مرکزي، از اين 5.5 ميليارد 
دلار تامين ارز شده، بالغ بر 900 ميليون دلار 

مربوط به حوزه بهداشت و درمان بوده است. 
 130 ميليون دلار هر چند که در مقابل 
رقم  دلاري  ميليارد  چندين  واردات  مجموع 
همين  صورت  هر  در  اما  نيست  چشمگيري 
ارز  با  آن  فاصله  توماني که  ارز 4200  ميزان 
نيمايي يا بازار آزاد حدود 25 هزار تومان است، 
حداقل 20 هزار تومان فاصله و به عبارتي رانت 
ايجاد مي کند که مشخص کردن نه تنها اين 
130 ميليون دلار بلکه وضعيت هر يک دلار آن 

بسيار حائز اهميت خواهد بود.
اما بانک مرکزي عمدتا در پيگيري هايي 
يا  ارز  تکليف وضعيت  تعيين  بابت  آن  از  که 
کند  نمي  ارائه  پاسخي  شود  مي  واردات  ارز 
و در رابطه با اين رقم 130 ميليون دلار نيز 
به  تاکنون   بانک  اين  از  ايسنا  هاي  پيگيري 
نتيجه نرسيده است. اين در حالي است که در 
گزارش گمرک ايران اعلام شده که از ابتداي 
تا نيمه تير ماه 25 قلم کالا در قالب  امسال 
4.5 ميليارد دلار ترخيص شده که فقط 3.2 
ميليارد دلار آن مربوط به اين شش قلم است 
و عدد 130 ميليون دلار در آمار گمرک ايران 

ديده نمي شود. 

اخبار اخبار

های  محدوده  سراسری  مزايده  تداوم  نحوه  بررسی  نشست 
محدوده  هزار  شش  آزادسازی  طرح  اجرای  به  مربوط  معدنی 
قضايی  معاون  وزيرصمت،  حضور  با  کشور  غيرفعال  معدن  و 
دادستان کل کشور و جمعی از معاونين و مديران وزارت صنعت، 

معدن و تجارت برگزار شد.
پيرامون  شايعات  برخی  انتشار  از  پس  که  نشست  اين  در 
معاون  شد،  تشکيل  کشور،  سراسری  مزايده  بزرگترين  برگزاری 
وزارت صمت  بدون شائبه  بر عملکرد  دادستان کل کشور  قضايی 
برگزاری  و  غيرفعال  معدن  6هزار  سازی  آزاد  طرح  اجرای  در 

مزايده های سراسری تأکيد کرد.
مزايده  مراحل  تمامی  اجرای  بر  تأکيد  با  نيز  صمت  وزير 
قانونی،  و  شفاف  صورت  به  معدنی  های  محدوده  سراسری 
افزايش  با  نزديک  آينده  در  بزرگ  طرح  اين  اجرای  تکميل  از 

تعاملات بين دستگاهی خبر داد.
تداوم  نحوه  بررسی  نشست   « در  حسينی  رزم  عليرضا 
را  طرح  اين  اجرای  معدنی«  های  محدوده  سراسری  مزايده 
همچنين  و  صمت  وزارت  قانونی  تکاليف  اجرای  راستای  در 
خوشبختانه  افزود:  و  کرد  عنوان  نظام  عالی  مقامات  تأکيدات 
در  قانونی  و  شفاف  کاملا  صورت  به  بزرگ  طرح  اين  اجرای 
صلاحيت  دارای  افراد  خوب  بسيار  استقبال  با  و  است  جريان 

است. شده  همراه  مالی  و  فنی 
وی با اشاره به برخی ابهامات ايجاد شده در خصوص اجرای 
مزايده سراسری شش  اجرای  اول  روز  از  بزرگ، گفت:  اين طرح 
هزار محدوده معدنی، حجم عظيمی از سنگ اندازی ها، کم لطفی 
ها و مانع تراشی ها در مسير اجرای آن را پيش بينی می کرديم و 
با علم به گستردگی هجمه سازی ها عليه اين طرح عدالت گستر 

نسبت به اجرای آن اقدام نموديم.
وزير صمت ادامه داد: وزارت صنعت، معدن و تجارت همواره 
از حضور و همراهی کليه نهادهای نظارتی در مسير اجرای طرح 

و  است  نموده  استقبال  وزارتخانه  اين  اقتصادی  فرايندهای  و  ها 
نيز  براساس نظرات  در خصوص اجرای طرح فعال سازی معادن 
اين  متوجه  ای  شائبه  هيچگونه  قضايی  دستگاه  مسئولان  اعلامی 

وزارتخانه نبوده و نيست.
و  سياسی  های  ورزی  غرض  برخی  وجود  از  حسينی  رزم 
جريان سازی های رسانه ای عليه اين طرح خبر داد و خاطرنشان 
کرد: متأسفانه برخی صحنه آرايی های مخرب رسانه ای، آگاهانه 
و يا نا آگاهانه، کاهش اعتماد مردم نسبت به نظام را در پی دارد.

دستگاه  های  همراهی  و  تعاملات  از  تقدير  با  پايان  در  وی 
قضايی در مسير رشد توليد کشور، تکميل هرچه سريع تر فرايند 
غيرفعال  معدن  و  محدوده  هزار  شش  آزادسازی  طرح  اجرايی 

کشور را  با افزايش تعاملات بين دستگاهی خواستار شد.
در  ها  مزایده  برگزاری  در  صمت  وزارت  اقدامات 

راستای عمل به تکالیف قانونی بود
اين نشست ضمن  در  نيز  دادستان کل کشور  قضايی  معاون 
معظم  رهبر  منويات  اجرای  در  صمت  وزارت  عملکرد  از  تقدير 
بدون  اقدامات  بر  اقتصاد مقاومتی  انقلاب و تحقق سياست های  

شائبه اين وزارتخانه در جريان اجرای اين طرح تأکيد کرد.
در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  اقدامات  عمرانی  سعيد 

قانون معادن   10 اجرای ماده  قانونی در  تکاليف  به  راستای عمل 
1400را  سال  بودجه  قانون   18 تبصره  »ط«  بند  همچنين  و 
مسئوليت  دوران  تمامی  در  افزود:   و  کرد  عنوان  شائبه  بدون 
تلاش نموديم بيشترين همراهی و همکاری را در راستای ارتقای 
و  نموده  برقرار  وزارتخانه  مديران  با  کشور  توليد  های  شاخص 

موانع فعاليت و تلاش آنان را مرتفع سازيم.
رئيس دبيرخانه ستاد مرکزی پيگيری و اجرای سياست های 
پاک  سلامت،  به  اشاره  با  قضاييه  قوه  در  مقاومتی  اقتصاد  کلی 
اين  دستی و عملکرد مطلوب وزير صمت در طول دوران تصدی 
لغو  يا  و  ابطال  عدم  بر  تأکيد  ضمن  کرد:  خاطرنشان  مسئوليت 
مزايده های مربوط به اجرای مزايده سراسری شش هزار محدوده 
و معدن غيرفعال کشور، به زودی شاهد تداوم روند اجرای مزايده 
ها پس از انجام برخی هماهنگی ها و تعاملات بين دستگاهی در 

حوزه های اجرايی و نظارتی خواهيم بود.
را  نشست  اين  در  شده  عنوان  های  ديدگاه  و  نظرات  وی 
کشور  عمومی  مصالح  به  نسبت  مندی  دغدغه  و  دلسوزی  سر  از 
افراد  و  سياسی  فضاهای  برخی  ردپای  متاسفانه  افزود:  و  دانست 
در سايه حوزه های اقتصادی در ايجاد چالش هايی نظير آنچه که 

در پيرامون اجرای طرح فعال سازی معادن ديديم، وجود دارد.
در  هايش  صحبت  تقطيع  به  اشاره  با  پايان  در  عمرانی 
خصوص اجرای اين طرح، تصريح کرد: در نامه اخير خود به وزير 
صمت تمامی تلاش خود را به کار گرفتيم تا مانع ايجاد خدشه در 
عملکرد وزارت صمت در جريان اجرای مزايده سراسری محدوده 

های معدنی در افکار عمومی شويم.
کل  دادستان  قضايی  معاون  هم  اين  از  پيش  است  گفتنی 
بر  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزير  به  خطاب  ای  نامه  طی  کشور 
مسير  در  وزارتخانه  قانونی  تکاليف  انجام  و  شائبه  بدون  عملکرد 
های  مزايده  برگزاری  و  غيرفعال  معادن  آزادسازی  طرح  اجرای 

محدوده های معدنی تأکيد کرده بود.

تاکنون 3 ميليون نفر در سامانه املاک و اسکان ثبت نام کرده اند
محمد اسلامي وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه تاکنون 3 ميليون 
نفر در سامانه املاک و اسکان ثبت نام کرده اند، گفت: به زودي پيامکي به 

متقاضيان براي تأييد واحدهاي مسکوني ارسال مي کنيم.
وي در آغاز با بيان اينکه براي تحقق ساخت ساليانه يک ميليون 
مسکن، تاکنون 54 هزار هکتار زمين در اختيار وزارت راه و شهرسازي 
قرار گرفته است، گفت: با تسهيلات داده شده، بافت فرسوده شهري رو به 
بازسازي است و از 80 هزار واحد برنامه ريزي شده در سال 99 تاکنون 

17 هزار واحد بازسازي شده است.
و 12 حريم  ماده 10  اين که طبق  به  اشاره  با  ادامه  در  اسلامي 
شهرها و بسياري از اراضي متعلق به وزارت راه و شهرسازي بود که در 
اختيار وزارت جهات کشاورزي قرار گرفته بود، افزود: ما توانستيم از طريق 
رايزني با وزير جهاد کشاورزي اين اراضي را در اختيار بگيريم و از طريق 

آن برنامه توليد مسکن را به يک جريان پايدار تبديل کنيم.
وزير راه و شهرسازي همچنين با بيان اينکه دريافت زمين باعث شد 
که گشايشي در زمينه توليد مسکن صورت بگيرد، ادامه داد: براي تامين 
زمين هماهنگي ها و شيوه نامه ها تنظيم شد و خوشبختانه بستري فراهم 

شد که توانستيم توليد مسکن را گسترش دهيم.
او گفت: در کمتر از يک سال ما توانستيم اراضي را تحويل گرفته و 
با برنامه ريزي هاي صورت گرفته در يک برنامه پنج ساله، ما قابليت ساخت 

پنج ميليون واحد مسکوني با اراضي که مهيا شده اند را خواهيم داشت.
اسلامي با بيان اينکه براي پيشبرد برنامه و توليد مسکن امروز 
جلسه مفصلي با رئيس جمهوري منتخب داشتيم، افزود: ما در گزارش 
امروز اعلام کرديم که مهمترين عامل و بستر براي تهيه مسکن، زمين 

بوده که ما آن را فراهم کرده ايم.
جمعيت،  هزار   50 بالاي  شهر   230 در  حدودا  داد:  ادامه  او 
برنامه ريزي براي ساخت مسکن مهيا شده است و ما با کمترين سازوکار 
اقدام به شهرک سازي براي تهيه مسکن در شهرهاي زير 50 هزار نفر 

کرده ايم.
وي در ادامه با تاکيد براينکه مردم خود بايد در اين زمينه کمک 
کنند چراکه نقش آنها در توليد مسکن بسيار پررنگ است، تصريح کرد: 
و  احداث مسکن  و  در ساخت وسازها  ها  آورده  تأمين  و  مردم  حضور 

همچنين گسترش برنامه هاي توليد مسکن بسيار مهم است.
اسلامي در ادامه با اشاره به اينکه درحال حاضر از طريق سه برنامه 
ما ظرفيت توليد مسکن را در دستور کار خود قرار داده ايم، گفت: اولويت 
اول ما استفاده حداکثري از طرح جامع شهرها و اراضي پيرامون است 
و در طرح دوم هم الحاق زمين دستگاه هاي مختلف که از طريق آن ها 
بتوانيم برنامه توليد مسکن را ادامه دهيم و سومين طرح ما هم استفاده از 
ظرفيت هايمان در بافت فرسوده بوده که در داخل حريم شهرها بتوانيم با 
الگوي مناسب مسکن يک تراکم مناسب تري را در اين حوزه فراهم کنيم.
وي در ادامه با بيان اينکه از سال 99 تا به امروز نوسازي 80 هزار 
بافت فرسوده را برنامه ريزي کرده ايم، افزود: 40 هزار واحد از اين تعداد 
توسط خود مردم و با استفاده از امتيازها و تسهيلات يارانه و اجراي 
خدمات تسهيل گري نوسازي شده و مابقي هم که حدود 17 هزار واحد 

مسکوني مي شود را دولت در دستور کار خود قرار داده است.
وزير راه و شهرسازي گفت: 40 هزار واحد مسکوني با استفاده از 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته و از طريق انبوه سازي در حال ساخت است 
و بخشي از آن ها اجرا شده و بخشي از اين واحدها هم از ماه گذشته 

آغاز شده است.
وي افزود: 900 هزار پروژه در بافت فرسوده در 270محله آغاز کرده 
ايم که با پرداخت وام و تا پايان سال آينده به بهره برداري خواهد رسيد.

اسلامي در ادامه به مشکلات سيمان و وارد شدن آن به بورس 

هم اشاره کرد و گفت: از ابتدا با وارد شدن سيمان و فولاد به بورس 
بسيار مخالف بودم چرا که اين مصالح ساختماني پرمصرف داراي يک 
شبکه توزيع سنتي بوده و بسياري از سازندگان از همين طريق مصالح 
ساختماني خود را تامين مي کردند و تا کنون هيچ مشکلي در کمبود 
ورود  و  بورس  به  آن ها  اما عرضه شدن  نداشته ايم  فولاد  يا  و  سيمان 

واسطه گران و دلالان باعث شد که مشکلاتي در اين حوزه ايجاد شود.
در  سيمان  قيمت  اينکه  بيان  با  ادامه  در  شهرسازي  و  راه  وزير 
حال حاضر چهار برابر رشد کرده و اين غيرقابل تحمل است، افزود: در 
بورس شبکه اي از دلالان ايجاد شده که باعث شده مشکلاتي از لحاظ 

افزايش قيمتي و کمبود در اين بازار ايجاد شود.
وي در ادامه به اخذ ماليات از خانه هاي خالي هم اشاره کرد و گفت 
:موضوع مهم ماليات، شناسايي اين واحدها بود. سازمان امور مالياتي 
اعلام کرد که بايد به سليقه ما اين موضوع دنبال شود و ما در حال حاضر 

ليست اين واحدها را به سازمان امور مالياتي ارائه کرده ايم.
او با اشاره به اين که هدف اصلي از اخذ ماليات از خانه هاي خالي 
آن بوده که از سوداگري در مسکن جلوگيري و از تبديل شدن مسکن 
به يک کالاي سرمايه اي و ايجاد تلاطم در اين بازار هم جلوگيري کنيم، 
افزود: بايد تمامي اين سرمايه ها در بخش توليد مسکن بکار گرفته شود.

اسلامي در ادامه با بيان اينکه ما براي شناسايي خانه هاي خالي 
دو گزينه را در دستور کار خود قرار داده ايم، گفت: گزينه اول آن بود 
که مردم از طريق سامانه املاک و اسکان ثبت نام کنند و گزينه دوم 
هم ارسال پيامک به مالک بود که آن ها واحد مسکوني خود را تأييد 

مي کردند.
وزير راه و شهرسازي همچنين با اشاره اينکه تاکنون يک ميليون و 
300 هزار واحد مسکوني خالي شناسايي شده که 60 درصد از خانه هاي 
خالي را شامل مي شود، افزود: تاکنون 3 ميليون نفر در سامانه املاک 
و اسکان ثبت نام کرده اند و ما به زودي خود پيامک را به صاحبان 

واحدهاي مسکوني ارسال مي کنيم.
اسلامي در ادامه با تاکيد براينکه از روزهاي آينده بايد سازمان امور 
مالياتي پيامک ها و اظهارنامه هاي مالياتي را ارسال کند، گفت: بسياري 
از مالکان واحدهاي خالي افراد حقوقي هستند که ماليات اين واحدها 2 

برابر  حساب مي شود.
وزير راه و شهرسازي در ادامه به ماليات بر عايدي سرمايه هم اشاره 
کرد و افزود: اين طرح خود باعث ايجاد پويا شدن اقتصاد و جلوگيري از 
واسطه گري مي شد که در حال حاضر اين طرح در مجلس قرار دارد و 
اميدواريم نمايندگان مجلس با تمهيداتي که به کارمي گيرند، اين طرح 

را هرچه زودتر ارائه کنند.
وي همچنين با اشاره به اين که تسهيلات مورد بازار مسکن پيش از 
اين 100ميليون تومان بود، گفت: با مصوبه اخير شوراي پول و اعتبار اين 

تسهيلات را به 250 ميليون تومان رسانديم.
اسلامي تصريح کرد: بانک ها در سال گذشته حدود 1900 هزار 
ميليارد تومان تسهيلات دادند که در قانون 360هزار ميليارد تومان از 

آن ها بايد در بخش مسکن پرداخت شود.
او گفت: طبق مصوبه بانک مرکزي بايد تمامي بانک ها در پرداخت 
تسهيلات مسکن به متقاضيان همکاري کنند که با توجه به آنکه بانک 
مسکن خود نحوه پرداخت تسهيلات را بهتر از ساير بانک ها مي داند، ما 

اعلام کرده ايم که ساير بانک ها هم از طريق بانک مسکن اقدام کنند.
وزير راه و شهرسازي در ادامه با اشاره به اين که 540هزار واحد 
مسکن ملي در دست ساخت قرار گرفته است، افزود: بخشي از آن ها 
توسط خود مردم و بخشي از اين واحدها هم توسط انبوه سازان در حال 
ساخت است و ما در 10 هزار نقطه اين پروژه ها را آغاز کرده ايم که 
تعدادي از آن ها در تهرانسر بوده که خوشبختانه اين واحدها به طبقات 

آخر رسيده و به زودي مراحل ساخت داخل اين واحدها هم آغاز مي شود 
و بخشي ديگر هم در پرديس و انديشه بوده که سرعت اجراي آن ها 

بسيار خوب بوده است.
پروژه هاي  از  بسياري  همواره  اين که  به  اشاره  با  همچنين  وي 
مسکوني توسط بخش خصوصي ساخته مي شود و دولت نقش چنداني 
از  برخي  داد:  ادامه  ندارد،  مسکوني  واحدهاي  پروژه هاي  ساخت  در 
انبوه سازان و بخش خصوصي درخواست هايي داشتند که در حوزه بيمه 
و ماليات بود که ما در حال پيگيري براي افزايش اين مشوق هاي مالي 

به آن ها هستيم.
وزير راه و شهرسازي در ادامه به صنعتي سازي پروژه هاي مسکوني 
هم اشاره کرد و گفت: امروز يک کارخانه صنعتي سازي به بهره برداري 
رسيد که سرعت اجراي پروژه ها را بسيار کاهش مي دهد و اين خود نقش 

مؤثري در سرعت اجراي پروژه هاي مسکوني دارد.
او ادامه داد: پيش از اين صنعتي سازي، تنها در حد سازه باقي مانده 
در  صنعتي سازي  ساخته  زون  اولين  دفاع  وزارت  همکاري  با  که  بود 
نزديکي ايوانکي به بهره برداري رسيد که اين خود زمان ساخت پروژه ها 

را بسيار کاهش مي دهد.
وي در ادامه با اشاره به اين که معماري و شهرسازي و افزايش کيفيت 
واحدهاي مسکوني بسيار مهم است، گفت: وزارت راه و شهرسازي همواره 
اين موارد را در دستور کار خود قرار داده و با تصويب مقرراتي مانع از 
افزايش برج سازي در حريم شهرها شده و بلندمرتبه سازي را در استان 

تهران سامان دهي کرده است.
اسلامي در ادامه به پروژه هاي مهم ريلي که روز پنجشنبه با دستور 
افزود:  و  کرد  اشاره  هم  رسيد  خواهد  بهره برداري  به  رئيس جمهوري 
1700 کيلومتر خط راه آهن درحال ساخت داريم که 700 کيلومتر آن 
روز پنجشنبه با دستور رئيس جمهوري به بهره برداري مي رسد و مابقي 

پروژه ها هم در حال تکميل است.
او در ادامه با بيان اينکه 600 کيلومتر ريل گذاري کرده ايم و ساير 
پروژه ها هم در مرحله روسازي و ريل گذاري است، گفت: همچنين پيش 
از اين 150 کيلومتر در سال ريل گذاري مي کرديم که امروز آن را به  

600کيلومتر در سال افزايش داده ايم.
وي با اشاره به اينکه پروژه زاهدان به چابهار يکي از مهم ترين اين 
پروژه ها است که به زودي مراحل ريل گذاري آن به اتمام مي رسد، افزود: 
همچنين پروژه يزد به اقليد به طول دويست و هفتاد و يک کيلومتر و 
همچنين پروژه راه آهن ميانه تبريز هم از ديگر پروژه هايي بود که به زودي 

به بهره برداري مي رسد.
اسلامي در ادامه به افتتاح بزرگ ترين تونل خاورميانه در منطقه دو 
آزادراه تهران شمال هم اشاره کرد و گفت: در زمان افتتاح منطقه يک به 
رئيس جمهوري اعلام کرديم که اگر فرمان دهد پيمانکاران منطقه يک 
را به منطقه دو اعزام مي کنيم و در صورت تامين اعتبارات اين پروژه هم 

به سرعت ساخته خواهد شد.
وي افزود: در منطقه 2 حدود سه هزار نفر به صورت دو شيفته در 
حال کار هستند و اميدواريم در سال آينده کل منطقه دو به بهره برداري 
برسد، همچنين در منطقه سه هم به طول 44 کيلومتر در حال مذاکره 

با پيمانکاران هستيم که به زودي اجراي اين پروژه هم آغاز خواهد شد.
دستور  با  پنجشنبه  روز  گفت:  پايان  در  شهرسازي  و  راه  وزير 
رئيس جمهوري بزرگ ترين تونل خاورميانه و غرب آسيا به طول هيجده 
و نيم کيلومتر به بهره برداري مي رسد و با توجه به اين که منطقه 2 آزادراه 
تهران شمال 22 کيلومتر است که شامل 59 تونل و 29 پل چند صد 
متري است، يکي از پروژه هايي است که توسط مهندسان و متخصصان 
تا 45 دقيقه  را 30  تا شمال  ايراني ساخته شده و طول مسير تهران 

کاهش مي دهد.

بررسي آمارهاي بانک جهاني نشان مي دهد در حالي که بر اثر شيوع 
ويروس کرونا رشد اقتصادي بيشتر کشورهاي منطقه در سال 2020 
منفي بوده، اما ايران با وجود تحمل شديدترين تحريم ها در کنار پاندمي 

کرونا، رشد اقتصادي مثبتي را تجربه کرده است.
در سه سال گذشته و از زمان خروج آمريکا از برجام و شروع جنگ 
اقتصادي، رشد اقتصادي ايران دست خوش تغييرات زيادي شد. شيوع 
ويروس کرونا نيز از حدود دو سال اخير مزيد بر علت شد. به اين ترتيب 
دو عامل تحريم و کرونا اقتصاد کشور را از جهت هاي مختلف با چالش 

مواجه ساخت، از جمله اينکه رشد اقتصادي به شدت افت کرد.
در سال 1396 با شروع به کار دونالد ترامپ و زمزمه هاي خروج 
آمريکا از برجام، رشد اقتصادي ايران که در سال 1395 به رقم خيره 
کننده 12.5 درصد رسيده بود، به 3.7 درصد کاهش يافت و در سال هاي 
را  ارقام منفي 4.8 درصد و منفي هفت درصد  ترتيب  به  97 و 98، 

تجربه کرد.  
اما با وجود همه فشارها و با وجود اينکه هنوز سايه سنگين کرونا 
و تحريم از سر اقتصاد کم رنگ نشده، رشد اقتصادي کشور در سال 
گذشته مثبت بود. اين نکته آن قدر مهم بود که حجت الاسلام حسن 
روحاني، در سخنان دو روز پيش خود در مجمع ساليانه بانک مرکزي 

بر آن تاکيد کرد.  
رييس دولت تدبير و اميد در اين مورد گفت: رشد اقتصادي در سال 
99 که در بسياري از کشورها منفي بود، در کشور ما مثبت 3.6 درصد 

بود و اين از افتخارات دولت است که در سخت ترين شرايط و جنگ 
اقتصادي قادر است دولت دوازدهم را با رشد مثبت اقتصادي به دولت 
آينده تحويل دهد.بر اساس آخرين گزارش بانک مرکزي، رشد اقتصادي 
کشور در سال 1399 به قيمت پايه )به قيمت هاي ثابت سال 1390( 
نسبت به سال قبل به ترتيب )با نفت( 3.6 درصد و )بدون نفت( 2.5 

درصد بوده است.
بررسي روند فصلي ارقام رشد در اين سال مبين آن است که پس 
از افت فعاليت هاي اقتصادي در شروع همه گيري بيماري کرونا در فصل 
نخست سال 1399 )رشد منفي 2.5 درصد(، رشد اقتصادي کشور در 
فصل دوم معادل 5.4 درصد و پس از ثبت رقم 3.8 درصدي در فصل 

سوم اين سال، در فصل چهارم افزون بر 7.7 درصد شد.
گزارش ساليانه بانک جهاني و برآوردهاي اين بانک براي سال هاي 
آتي نيز از روند مثبت رشد اقتصادي کشور حکايت دارد. در جدول زير 
داده هاي بانک جهاني نشان مي دهد که رشد اقتصادي از منفي 6.5 
به 1.6 درصد در سال 21-2020 رسيده  درصد در سال 2019-20 
است.دو نکته در اعداد و ارقام بانک جهاني قابل توجه است: يکي اينکه 
با احتساب رشد منفي سال قبل، رشد اقتصادي سال 21-2020 ايران 
بيش از هشت درصد بوده است؛ دوم اينکه پيش بيني بانک جهاني روند 
رشد اقتصادي تا سال 2024 را مثبت نشان مي دهد. البته نبايد اين را هم 
فراموش کرد که در صورت رفع تحريم ها ميزان رشد اقتصادي در دولت 

آينده بسيار بيشتر از برآوردهاي بانک جهاني خواهد بود.

با وجود شيوع کرونا و اثرات قابل توجه آن بر رشد اقتصادي، در 
سال 1399 رشد توليد ناخالص داخلي ايران روند مثبتي را آغاز کرد 
که اين روند تاکنون ادامه داشته است. اين نکته از آن جهت مهم است 
که بيشتر کشورهاي منطقه که با تحريم هم مواجه نبودند، به خاطر 
شيوع کرونا رشد اقتصادي منفي را تجربه کردند. اين موضوع در سخنان 

رييس جمهوري نيز مورد اشاره قرار گفت.  
داده ها و آمار و ارقام بانک جهاني نيز اين برتري اقتصادي را تاييد 
مي کند. ايران نيز مانند ساير کشورهاي جهان و منطقه با شيوع بيماري 
کرونا مواجه شده و هنوز هم با آن دست و پنجه نرم مي کند. اما تفاوت 
اساسي تجربه ايران با تجارب ساير کشورها اين است که با شديدترين 

تحريم ها روبه رو است.
در  که  مي دهد  نشان  جهاني  بانک  آمار  آخرين  زير  جدول  در 
ميان کشورهاي خاورميانه و شمال آفريقا فقط ايران، مصر و جيبوتي 
توانسته اند در سال 2020 رشد اقتصادي مثبت داشته باشند. رشد ايران 

1.7 درصد، براي مصر 3.6 و در جيبوتي نيم درصد بوده است.  
هرچند جبران خسارت هاي اقتصادي ناشي از تحريم و کرونا با 
اين مقدار رشد اقتصادي مشکل خواهد بود و ارقامي بيش از 10 درصد 
مورد نياز است. ايران يک بار و پس از امضاي برجام، رشد اقتصادي بيش 
از 12 درصدي را تجربه کرده است و اين امکان وجود دارد که شرايط 
براي دستيابي به رشد اقتصادي بيش از 10 درصد نيز در سال هاي آينده 

فراهم شود.

معاون دادستان کل کشور در نشست بررسی نحوه تداوم مزايده سراسری محدوده های معدنی:

عملکرد بدون شائبه وزارت صمت در اجرای مزایده شش هزار محدوده معدنی

وزير راه و شهرسازي: بايد تمام سرمايه ها در بخش توليد مسکن بکار گرفته شود

با وجود کرونا و تحريم به ثبت رسيد؛

رشد اقتصادي ايران، بالاتر از کشورهاي منطقه


